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УСТОЙЧИВОЕ РАЗВИТИЕ КАК ОСНОВА МОДЕРНИЗАЦИИ 

ЖИЛОЙ ЗАСТРОЙКИ  
 

Аннотация. Исследование направлено на комплексную модернизацию устаревших 

жилых районов в городах Республики Казахстан. Содержание базируется на изучении приемов 

функционально-градостроительной и объемно-планировочной реконструкции жилого квартала 

в городе Сарань. 

Жилая застройка советского периода не отвечает современным требованиям 

благоустройства и размещения инфраструктурных объектов, в связи с износом инженерных 

систем, отделочных и изоляционных материалов имеет низкий уровень энергоэффективности и 

комфорта. Необходимы меры повышения социализации и коммерческой привлекательности 

застройки, что способствует устойчивому развитию городских и пригородных зон, а также 
городов спутников. 

Проводится сбор информации и технической документации, анкетирование и опрос 

жителей. Собранный материал анализируется, на основе анализа предлагается концептуальное 

решение. Используется 3-D модельный метод проектирования и визуализации. 

Разрабатывается концептуальное объемно-пространственное решение модернизации 

двухэтажного жилого квартала. 

Принимается комплекс мер по улучшению инфраструктуры объекта и систематизации 

универсальных средств устойчивого развития городских территорий. 
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POTENTIAL OPPORTUNITIES FOR MODERNIZATION OF OLD 

HOUSING IN CITY SARAN 
 

Abstract. The study is aimed at the comprehensive modernization of outdated residential areas 

in the cities of the Republic of Kazakhstan. The content is focused on the study of methods of space-

planning and functional-urban planning solutions, on the example of a residential area in the city of 

Saran. 

Due to the deterioration of engineering systems, finishing and insulation materials, residential 

buildings of the Soviet period have a low level of energy efficiency and comfort, do not meet modern 

requirements for the improvement and placement of infrastructure facilities. Measures are needed to 

increase the socialization and commercial attractiveness of development, which contributes to the 

sustainable development of urban and suburban areas, as well as satellite cities. 

The collection of information and technical documentation, questionnaires and surveys of 

residents are being carried out. The collected material is analyzed, based on the analysis, a conceptual 

solution is proposed. A 3-D model method of design and visualization is used. 
A conceptual volumetric-spatial solution for the modernization of a two-storey residential area 

is being developed. 
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A set of measures is being taken to increase commercial and residential space, create a 

comfortable and safe space within the residential area, and increase the variety of public and private 

spaces.  
 

Keywords: modernization, infrastructure, multifunctionality, sustainable development. 
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